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ABSTRAK 

STRATEGI PEMBELAJARAN PENDIDIKAN AGAMA ISLAM 

DAN BUDI PEKERTI DALAM PENERAPAN KURIKULUM 

MERDEKA DI SDN SE-KECAMATAN ULU MUSI 

KABUPATEN EMPAT LAWANG PROVINSI SUMATERA 

SELATAN 

Penulis : 

TAFSIR EFENDI 

NIM 2223540049 

Pembimbing : 

1. Dr Zurifah Nurdin, M.Ag     2. Dr. Mindani, M.Ag 

Penelitian ini bertujuan untuk mendeskripsikan : 1. Bagaimana strategi 

pembelajaran pendidikan agama Islam dan budi pekerti dalam penerapan 

kurikulum merdeka di SDN se-Kecamatan Ulu Musi, 2. Apa saja faktor 

pendukung strategi pembelajaran pendidikan agama Islam dan budi pekerti dalam 

penerapan kurikulum merdeka di SDN se-Kecamatan Ulu Musi, 3. Apa saja faktor 

penghambat strategi pembelajaran pendidikan agama Islam dan budi pekerti 

dalam penerapan kurikulum merdeka di SDN se-Kecamatan Ulu Musi. Penelitian 

ini merupakan penelitian lapangan dengan jenis kualitatif dan menggunakan 

pendekatan deskriptif. Teknik pengumpulan data dilakukan dengan cara 

observasi, wawancara dan dokumentasi. Teknik analisis data menggunakan model 

miles dan huberman, yaitu analisis dilakukan saat proses pengumpulan data 

sedang berlangsung dan analisis mendalam setelah proses pengumpulan data. 

Hasil dari penelitian ini adalah : 1. Strategi pembelajaran PAI dan budi pekerti 

dalam penerapan kurikulum merdeka di SDN se-Kecamatan Ulu Musi yaitu 

dengan menyiapkan perangkat ajar, melakukan klasifikasi kemampuan dan 

strategi pembelajaran, serta melakukan asasemen pembelajaran. 2. Faktor 

pendukung Strategi pembelajaran PAI dan budi pekerti dalam penerapan 

kurikulum merdeka di SDN se-Kecamatan Ulu Musi yaitu komitmen pemerintah, 

komitmen sekolah dan guru, sdm yang memadai, saradan dan prasarana yang 

cukup, komitmen orang tua dan kesiapan siswa. 3. Faktor penghambat Strategi 

pembelajaran PAI dan budi pekerti dalam penerapan kurikulum merdeka di SDN 

se-Kecamatan Ulu Musi yaitu kurangnya pendampingan pemerintah, keterbatasan 

referensi, kurangnya sarana dan prasaran, kurangnya pelatihan dan bimbingan 

guru, kurangnya kesiapan siswa dan kurangnya kemampuan guru. 

Kata kunci : Strategi pembelajaran, Kurikulum merdeka 
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ABSTRACT 

LEARNING STRATEGIES FOR ISLAMIC RELIGION AND CIVIL 

EDUCATION IN THE IMPLEMENTATION OF THE INDEPENDENT 

CURRICULUM IN SDN IN ULU MUSI  EMPAT LAWANG DISTRICT 

SOUTH SUMATRA 

Writer : 

TAFSIR EFENDI 

NIM 2223540049 

Supervisor : 

1. Dr Zurifah Nurdin, M.Ag     2. Dr. Mindani, M.Ag 

This research aims to describe: 1. What are the learning strategies for islamic 

religious education and morals in implementing the independent curriculum in 

elementary schools throughout Ulu Musi District, 2. What are the supporting 

factors for learning strategies for islamic religious education and morals in 

implementing the independent curriculum in elementary schools throughout Ulu 

Musi District, 3. What are the inhibiting factors in learning strategies for islamic 

religious education and morals in implementing the independent curriculum in 

elementary schools throughout Ulu Musi District. This research is field research 

with a qualitative type and uses a descriptive approach. Data collection techniques 

were carried out by means of observation, interviews and documentation. The data 

analysis technique uses the Miles and Huberman model, analysis is carried out 

while the data collection process is in progress and in-depth analysis after the data 

collection process. The results of this research are: 1. PAI and character learning 

strategies in implementing the independent curriculum in elementary schools 

throughout Ulu Musi District are preparing teaching tools, classifying abilities and 

learning strategies, and conducting learning assessments. 2. Supporting factors for 

PAI learning strategies and character in implementing the independent curriculum 

in elementary schools throughout Ulu Musi District are government commitment, 

school and teacher commitment, adequate human resources, sufficient food and 

infrastructure, parental commitment and student readiness. 3. Inhibiting factors for 

PAI and character learning strategies in implementing the independent curriculum 

in elementary schools throughout Ulu Musi District are lack of government 

assistance, limited references, lack of facilities and infrastructure, lack of teacher 

training and guidance, lack of student readiness and lack of teacher ability. 

Keywords : Learning Strategies, Independent Curriculum 

 

 

 



 

v 

 مستخلاص البحث

المدرست استزاتيجياث التعلم للدين الإسلامي والتعليم المدني في تنفيذ المنهج المستقل في 

 في منطقت أولى مىسي، مقاطعت إمباث لاوانج، مقاطعت سىمطزة الجنىبيت الابتدائيت

  : انكاتة

 أفُذيتفغٍش 

 ٣٤٠٠٤٥٣ ٢ ٢ ٢  :سلى تغدٍم

  :ًششفان 

 انذكتىس يٍُذاًَ انًاخغتٍش ٢       انذكتىسج صسٌفح َىس انذٌٍ انًاخغتٍش ١ 

يا هً اعتشاتٍدٍاخ انتؼهى نهتشتٍح انذٌٍُح الإعلايٍح  ١ٌهذف هزا انثحث إنى وصف: 

 والأخلاق فً تُفٍز انًُهح انًغتمم فً انًذاسط الاتتذائٍح فً خًٍغ أَحاء يُطمح أونى يىعً،

يا هً انؼىايم انذاػًح لاعتشاتٍدٍاخ انتؼهى نهتشتٍح انذٌٍُح الإعلايٍح والأخلاق فً انتُفٍز  ٢

يا هً انؼىايم  ٣الاتتذائٍح فً خًٍغ أَحاء يُطمح أونى يىعً،انًُاهح انًغتمهح فً انًذاسط 

انًثثطح فً اعتشاتٍدٍاخ انتؼهى نهتؼهٍى انذًٌُ الإعلايً وانشخصٍح فً تُفٍز انًُاهح انًغتمهح 

هزا انثحث هى تحث يٍذاًَ يٍ  فً انًذاسط الاتتذائٍح فً خًٍغ أَحاء يُطمح أونى يىعً.

ىصفً. وتى تُفٍز تمٍُاخ خًغ انثٍاَاخ ػٍ طشٌك انًلاحظح انُىع انُىػً وٌغتخذو انًُهح ان

وانًماتلاخ وانتىثٍك. تغتخذو تمٍُح تحهٍم انثٍاَاخ ًَىرج ياٌهض وهىتشياٌ، أي ٌتى إخشاء 

َتائح هزا انثحث . انتحهٍم أثُاء ػًهٍح خًغ انثٍاَاخ وانتحهٍم انًتؼًك تؼذ ػًهٍح خًغ انثٍاَاخ

تٍح انذٌٍُح الإعلايٍح وانشخصٍح فً تُفٍز انًُهح انًغتمم فً اعتشاتٍدٍاخ انتؼهى نهتش ١هً: 

انًذاسط الاتتذائٍح فً خًٍغ أَحاء يُطمح أونى يىعً، أي يٍ خلال إػذاد أدواخ انتذسٌظ، 

انؼىايم انذاػًح  ٢ وتصٍُف انمذساخ واعتشاتٍدٍاخ انتؼهى، وإخشاء تمًٍٍاخ انتؼهى.

يٍح وطاتؼها فً تُفٍز انًُاهح انًغتمهح فً انًذاسط لاعتشاتٍدٍح تؼهى انتشتٍح انذٌٍُح الإعلا

الاتتذائٍح فً خًٍغ أَحاء يُطمح أونى يىعً، وهً انتضاو انحكىيح، وانتضاو انًذسعح وانًؼهى، 

وانًىاسد انثششٌح انكافٍح، وانغزاء انكافً وانثٍُح انتحتٍح، وانتضاو انىانذٌٍ واعتؼذاد انطلاب. 

اخ انتؼهى نهتؼهٍى انذًٌُ الإعلايً وطثٍؼح تُفٍز انًُاهح انؼىايم انًثثطح لاعتشاتٍدٍ ٣

انًغتمهح فً انًذاسط الاتتذائٍح فً خًٍغ أَحاء يُطمح أونى يىعً هً َمص انًغاػذج 

انحكىيٍح، ويحذودٌح انًشاخغ، وَمص انًشافك وانثٍُح انتحتٍح، وَمص تذسٌة انًؼهًٍٍ 

 .هوتىخٍههى، وَمص انطلاب خاهضٌح انًؼهى وَمص لذسات

 انكهًاخ انًفتاحٍح: اعتشاتٍدٍح انتؼهى، انًُهح انًغتمم
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